
 
 

 

Ministerie voor Volksgezondheid, Welzijn en Sport 

internetconsultatie 

 

datum Utrecht, 18 januari 2021 
ons kenmerk 2021-05 
voor informatie Winny Toersen w.toersen@patientenfederatie.nl 
onderwerp Voorstel van wet houdende wijziging van de Zorgverzekeringswet in 

verband met het afschaffen van de collectiviteitskorting 

 

 

Geachte leden van de commissie, 

 

Wij hebben kennisgenomen van het wetsvoorstel van de minister om de zorgverzekeringswet 

aan te passen in verband met het afschaffen van de collectiviteitskorting, en maken graag 

gebruik van de mogelijkheid om via internetconsultatie op het voorgenomen besluit te reageren. 

De volgende aandachtspunten geven wij mee. 

 

Afschaffing collectiviteitskorting is een goede zaak 

Al bij het bekend worden van het voornemen om de collectiviteitskorting te verlagen juni 2018, 

hebben wij ons daarover positief uitgelaten. Toen gaven wij al aan dat de korting wat ons 

betreft naar 0% kon1.  

 

Met het afschaffen van de toegestane collectiviteitskorting verdwijnt hopelijk de praktijk van 

financiering uit premieopslag en de vastgestelde kruissubsidiëring. Ook verwacht de minister dat 

met de maatregel het aanbod van collectieve verzekeringen zal afnemen waardoor kiezen 

overzichtelijker wordt. Of dat in de praktijk zo uitpakt, zal moeten blijken. Het is denkbaar dat 

de collectieve voordelen worden toegespitst op de aanvullende verzekering en dienstverlening.  

 

Vervroeg de invoeringsdatum 

Al in 2016 verschenen er onderzoeken waaruit wordt geconcludeerd dat collectiviteiten hun 

oorspronkelijke verwachting niet waarmaken. Daarop werd in 2018 besloten om de maximaal 

toegestane collectiviteitskorting per 2019 te halveren. En mede op basis van aanvullend 

onderzoek kondigde de minister in het najaar van 2021 aan de collectiviteitskorting af te 

schaffen met ingang van 1 januari 2023. De minister vindt dat daarmee zorgverzekeraars en 

collectiviteiten voldoende tijd wordt geboden om hun bedrijfsvoering aan te passen, ook in geval 

van meerjarige afspraken. Echter is al sinds medio 2020 duidelijk dat er nog steeds sprake is 

van ongewenste kruissubsidiëring2. Daarom lijkt ons invoering per 2022 redelijker gelet op 

degenen die al sinds 2006 die kruissubsidiëring betalen. 

 

Behoud mogelijkheid voor collectiviteiten 

Met voorliggend wetsvoorstel blijft het voor zorgverzekeraars en collectiviteiten mogelijk om 

(zorg)inhoudelijke afspraken te maken over bijvoorbeeld preventie, verzuimreductie en het 

voorkomen van schuldenproblematiek. Daarnaast blijft het voor zorgverzekeraars mogelijk om 

een korting op de aanvullende verzekering te verstrekken. Daarmee blijft het ook voor 

patiëntenorganisaties mogelijk om collectieve arrangementen af te spreken met bij voorbeeld 

                                                
1 Zie https://www.patientenfederatie.nl/nieuws/zorgverzekeraars-kappen-deel-poliswoud  
2 Zie https://www.rijksoverheid.nl/documenten/rapporten/2020/06/15/monitor-polisaanbod-2020  
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non-selecte toegang tot een voor de doelgroep passende aanvullende zorgverzekering met een 

aantrekkelijke premie. Dat die mogelijkheid blijft bestaan, vinden we belangrijk. 

 

Mogelijkheid voor administratieve kortingen 

In de toelichting staat dat de enige kortingsmogelijkheid die overblijft, de korting in verband 

met het vrijwillig eigen risico is. Dat roept de vraag op hoe het zit met administratieve kortingen 

zoals vooruitbetalingskorting of korting voor het afnemen van alleen digitale dienstverlening. 

Maak duidelijk in de toelichting of administratieve kortingen blijven bestaan. 

 

Evalueer de afschaffing van de collectiviteitskorting 

In het wetsvoorstel staat geen evaluatiebepaling. Toch lijkt het ons wenselijk om na te gaan hoe 

de polismarkt inclusief zorgcollectiviteiten zich ontwikkelt na de afschaffing van de 

collectiviteitskorting. Mogelijk kan dit een plaats krijgen in de jaarlijkse monitor zorgverzekering 

of is een apart evaluatieonderzoek gewenst enkele jaren na invoering van het wetsvoorstel.  

 

Tot slot vragen wij aandacht voor de informatievoorziening bij de invoering van dit wetvoorstel. 

Naar aanleiding van het wetsvoorstel zouden individueel verzekerden en deelnemers aan 

patiëntencollectiviteiten en gemeentepolissen kunnen verwachten dat zij er op vooruit gaan. In 

de praktijk is de kans groot dat het verwachte voordeel niet zichtbaar is omdat het teniet wordt 

gedaan door de premiestijging die nodig is voor kostenontwikkeling in de zorg.  

Maak bij de presentatie van de premies najaar 2022 ook duidelijk wat de impact is van de 

afschaffing van de collectiviteitskorting op de premie. 

 

Wij vragen u deze inbreng mee te nemen bij uw voorbereiding van de wijziging van het besluit. 

 

 

Met vriendelijke groet, 

 

 

 

 

     

Dianda Veldman    

directeur-bestuurder Patiëntenfederatie Nederland  

 


